
  خراس�ان جنوبي: مدير اجرايي طرح بين المللي ترسيب كربن گفت: 
اجراي اين طرح از سال ۸۴ در خراسان جنوبي آغاز شده كه تاكنون ۱۶ هزار 
و ۲۰۱ هكتار از مراتع در شهرستان هاي سربيشه، خوسف و نهبندان با كاشت 
نهال، بذر پاشي و ايجاد هلالي آبگير، احياء شده است. عليرضا ياري افزود: در 
اين مدت، ۵۵۰۰ هكتار نهال كاري، ۵۳۰۰ هكتار بذرپاشي و ۲۴۱۸ هكتار 
هلالي آبگير در شهرستان سربيشه، ۳۸۳ هكتار نهال كاري و ۳۰۰ هكتار هلالي 
آبگير در شهرستان خوسف و ۲۰۰ هكتار نهال كاري، ۳۰۰ هكتار هلالي آبگير و 

۱۸۰۰ هكتار آبياري سنواتي در شهرستان نهبندان اجرا شده است. 
  خراسان رضوي: ۱۰ هزار هكتار از مزارع تربت جام در سال زارعي جاري 
به كشت محصولات كم آب طلب اختصاص يافت. معاون فني و اجرايي جهاد 
كشاورزي تربت جام گفت: اين رقم نسبت به سال گذشته ۲۰ درصد افزايش 
يافته و از جمله طرح هاي نوين آبياري در شهرستان تربت جام است. علي 
مميزي افزود: بنابر اين اين سطح زير كشت به توليد محصولاتي همچون 

زعفران، پسته، زيره و انواع گياهان دارويي اختصاص يافته است. 
  لرستان: مدير كل منابع طبيعي و آبخيزداري استان لرستان با اشاره به 
اينكه اكثر پروژه هاي آبخيزداري كه در ۱۸ حوزه استان در حال اجراست، 
اهدافي همچون جلوگيري از س��يلاب، جلوگيري از فرسايش خاك، اخذ 
رسوبات، تغذيه سفره هاي آب زيرزميني، كمك به معيشت مردم را دنبال 
مي كنند، گفت: اين طرح ها با مساحت ۱۵۶۰۰ هكتار، با پيشرفت فيزيكي 
۹۵ درصد در حال اجراس��ت. ش��يرزاد نجفي افزود: س��اخت پروژه هاي 
آبخيزداري از محل اعتبارات صندوق توسعه ملي در ۱۸ حوزه آبخيز، در 

سطح استان در دستور كار قرار دارد. 
  چهارمحال و بختياري: فرماندار شهرستان كوهرنگ از ورود بيش از 
۴ هزار گردشگر زمستاني در طي چند روز گذشته به اين شهرستان خبر 
داد و گفت: اغلب اين گردشگران از استان هاي اصفهان، خوزستان، تهران به 
اين شهرستان سفر كردند. مرتضي زمانپور با اشاره به اينكه بر اثر بارش هاي 
اخير، ارتفاع برف در شهر چلگرد به ۲۴ سانتي متر و در ارتفاعات به بيش از 
۷۰ سانتيمتر رسيده است، افزود: براي باز شدن پيست اسكي كوهرنگ بايد 
ارتفاع برف در شهر چلگرد به بيش از نيم متر برسد. بنابراين اكنون همچنين 
۸ اكيپ راهداري و نيروهاي امدادي هلال احمر در سطح شهرستان آماده 

خدمات رساني به گردشگران هستند. 
  كرمان: رئيس اداره فني جنگل و جنگل كاري اداره كل منابع طبيعي 
و آبخيزداري استان كرمان گفت: پروژه بيولوژيك بخش جنگل از محل 
اعتبارات صندوق توس��عه ملي در دو شهرس��تان ارزوييه و بافت در حال 
اجراست و بالاي ۸۰ درصد پيشرفت فيزيكي دارد. مسعود خوارزمي افزود: 
پروژه بيولوژيك در منطقه قادرآباد ارزوييه در مس��احتي به ميزان ۳۴۸ 
هكتار و پروژه بيولوژيك در منطقه شصت فيچ بافت در مساحتي ميزان 
۴۴۰ هكتار با احداث چاله و كاشت بذر در حال اجراست. پروژه نهال كاري 
نيز با كاشت گونه هاي مثمر )زرشك، بادام، انجير، بنه( كه براي اهالي جنبه 

اقتصادي خواهد داشت، اجرايي مي شود.

۱۲ تير ماه س��ال جاري بود كه اولي��ن گزارش ها 
درباره شروع آتش سوزي  ها در تالاب بين المللي 
هورالعظيم منتشر شد. از همان ابتدا به رغم اينكه 
حري��ق در بخش خارج��ي تالاب ب��ود، نيروهاي 
امدادي ايران براي اطفاي حريق وارد ميدان شدند. 
چندين بار حريق اطفا ش��د، اما باز هم شعله ها از 
گوش��ه  و كنار زبانه كش��يدند و بالاخره به بخش 
داخلي تالاب كه به هويزه شهرت دارد راه يافتند و 
در نهايت بعد چند بار عمليات اطفاي حريق ناكام، 
بارش هاي پايي��زي اين آتش خش��م را خاموش 
كردند. تالابي كه از آن نام برده ش��د، وسعتي بالغ 
بر ۱۱۸ ه��زار هكتار دارد كه بخ��ش عمده آن در 
عراق قرار دارد و قسمت كمي از آن متعلق به ايران 
است. دليل انجام اين همه عمليات اطفاي حريق و 
ناموفق بودن آنها همين است كه ورود آتش نشانان 
و هواپيماهاي اطفاي حريق به كشور همسايه بدون 
هيچ محدوديتي نبوده است و هر بار بايد مجوز به 
پرواز درآمدن هواپيماها صادر مي شد. از همين رو 
همواره دود ناشي از آتش سوزي تالاب در آسمان 

اغلب نقاط مرزي استان خوزستان ديده مي شد. 
   هويزه با ورود گردشگران تسكين مي يابد

حالا بعد از خنك ش��دن چندماهه آتش تالاب 

هويزه، مسئولان استاني درصدد اين برآمده اند كه 
هويزه را تبديل به منطقه گردشگري كنند. اجراي 
چنين برنامه اي نه تنها منجر به اين مي شود كه 
تالاب به صورت دائمي تحت حفاظت قرار گيرد 
و امكان دوباره روشن شدن آتش در آن كم شود، 
بلكه فرصت خوبي هم براي جذب گردش��گران 
است. همچنين با رونق بازار صنايع دستي براي 
مردم منطقه هم ش��غلي پاي��دار ايجاد مي كند. 
گفته مي ش��ود كه اين تالاب بين المللي از نظر 
منابع جانوري و گياهي بس��يار غني است و هور 
العظيم به عنوان يكي از زيستگاه هاي حساس و 
مهم پرندگان مهاجر آبزي و بومي منطقه از جمله 
اردك ها، غاز خاكس��تري، چنگر، انواع آبچليك 
ش��ناخته مي ش��ود. از گونه هاي كمياب تالاب 
نيز مي توان به مرغ ميوه خوار، اكراس آفريقايي، 
عروس غاز، غاز پيشاني س��فيد كوچك و اردك 
مرمري اش��اره كرد؛ همچنين بيش از ۱۲ گونه 
ماهي هم در هور زيس��ت مي كنند كه برخي از 
آنها شامل بني، عنزه، گطان، حمري، شلج، آمور، 
برزم، بياح، كپور نقره اي مي شود و بر اساس گفته 
كارشناسان بعد از وقوع حوادث متعددي همچون 
آتش سوزي هاي گاه و بي گاه، كاهش ورود آب به 

تالاب و خشكسالي؛ اين منابع طبيعی در معرض 
خطر قرار گرفته اند. البته شرايط و مشكلات در 
محدوده عراقي اين تالاب به نسبت بخش داخلي 
آن خيلي بيش��تر اس��ت. بنابراين تبديل هويزه 
به منطقه گردش��گري مي توان��د كمك بزرگي 
در راس��تای حفظ و احياي آن باش��د. از همين 
رو طي هفته گذش��ته جلس��ه اي بين مسئولان 
ميراث فرهنگي خوزس��تان با بخشدار نيسان و 
فرماندار شهرستان هويزه برگزار شد كه نتيجه آن 
ضرورت پيگيري برنامه ريزي براي احداث منطقه 
گردش��گري در هور هويزه با جذب سرمايه گذار 
بخش خصوصي است. اتفاق بزرگي كه به گفته 
كارشناسان مي تواند در راستاي توسعه صنعت 
گردشگري اس��تان كمك بزرگي باشد. لازم به 
ذكر است كه حصيربافي در خوزستان به خصوص 
شهرس��تان هاي منتهي به هورهويزه از اهميت 
بالايي برخوردار است و به عنوان صنايع دستي 
منطقه شناخته مي ش��ود. حصيربافان نيز مواد 
اوليه خود را از نيزارهاي تالاب تأمين مي كنند كه 
طي ماه هاي اخير ممنوعيت هايي براي ورود آنها 
به منطقه تالاب ايجاد شده بود كه قرار است به 
گفته علي عبياوي رئيس اداره ميراث فرهنگي، 

صنايع دستي و گردشگري دشت آزادگان و هويزه 
مشكل تردد حصيربافان براي رفتن به نيزارهاي و 
برداشت ني ها از تالاب هويزه برطرف شود و چرخ 

صنايع دستي استان به حركت در بيايد. 
   خوزستان آماده پذيرايي از گردشگران

علاوه بر آنچه گفته شد وجود تالاب  سبب شده 
كه ميزان رطوب��ت در منطقه افزاي��ش يابد؛ از 
اين رو يك��ي از كاركردهاي مه��م هور العظيم، 
جلوگي��ري از اثرات مخرب طوفان ش��ن و گرد 
و خاك اس��ت و مي تواند به عنوان محلي براي 
زمستان گذراني گردشگران معرفي شود. چراكه 
زمس��تان هاي اين اس��تان آب هوايي معتدل و 
روبه خنك دارد و هرگردشگري را از هر نقطه اي 
به س��مت خود جذب مي كند.  بناب��ر اين رونق 
صنعت گردشگري و ايجاد تفرجگاه هايي براي 
توريس��ت ها مي تواند به عنوان اولي��ن گام در 
احياي تالاب باش��د كه با ايجاد اش��تغال پايدار 
براي روستاييان منجر به كاهش انگيزه بوميان 
به مهاج��رت و خالي ش��دن مرزها به حس��اب 
مي آيد. البته جاذبه هاي گردشگري خوزستان 
تنها به ظرفيت هاي نواحي ه��ور هويزه منتهي 
نمي شود و اين استان به دليل جاي دادن سلطان 
داور، قدمگاه زين العابدين، مولا فاضل، ابراهيم 
خليل، ابولفضل العباس و امير المومنين در دل 
خود، از لح��اظ تاريخي از اهمي��ت بالايي براي 
گردش��گران برخوردار اس��ت. مضاف بر اين ها 
شهرستان دشت آزادگان با داشتن چهار يادمان 
شهيد سبحاني، شهيد چمران، شهداي چذابه و 
شهيد آويني هر س��اله ميزبان شماري از زائران 
يادمان هاي دفاع مقدس اس��ت. بنابراين وجود 
همي��ن ظرفيت ها و ش��كوفايي آنه��ا مي تواند 
اشتغالي پايدار براي بوميان و رونق اقتصادي را 
ايجاد كند كه بخشي از آنها با تبديل هورهويزه 
به منطقه گردشگري محقق مي شود و مسئولان 
بايد مس��ير را براي س��رمايه گذاران خصوصي 

هموار كنند.

تابستان امسال تالاب بين المللي هورالعظيم كه بخش داخلي آن به هور 
هويزه شهرت دارد و در استان خوزستان قرار گرفته است؛ چندين ماه 
سوخت و س�وخت و در نهايت بعد از نتيجه بخش نبودن هيچ كدام از 
برنامه هاي اطف�اي حريق، بارش هاي پايي�زي آن را خنك و آرام كرد. 

به رغم اينك�ه اكنون خطري اين ت�الاب بزرگ را تهدي�د نمي كند، اما 
مسئولان خوزس�تاني درصدد اين هس�تند كه با تبديل آن به منطقه 
گردش�گري نه تنها مرهمي بر داغ هويزه بگذارند، بلكه براي هميشه 
دس�ت وقوع چنين حوادثي را ه�م از اين جاذبه طبيع�ي كوتاه كنند. 

عج��ب ب�ازي 

سجاد مرسلي
   گزارش 2

نجامی  بي س�را
شده اين درياچه 
اروميه. يك روز از كم آبي و خش�ك ش�دن و 
تاثي�رات منف�ي ريزگردهاي�ش ب�ر نيم�ي از 
استان هاي ايران مي گويند و روز بعد از ورود آب 
رودخانه ها و درياي خزر و بارش هايي كه آن را از 
بح�ران خ�ارج كرده ان�د. ام�ا هر چه هس�ت، 
اعتبارات زيادي براي زنده نگه داشتن درياچه 
اختصاص يافته و هنوز نتيجه درس�تي حاصل 
نش�ده. حالا نماينده مردم ارومي�ه در مجلس 
شوراي اسلامي هم معتقد است در برنامه كنوني 
ستاد احيا، جنوب درياچه اروميه بي آب مي ماند 
و حتي اگر ۱۴ ميليارد مترمكع�ب آب وارد آن 
ش�ود بازهم درياچه س�ابق را باز نمي گرداند. 

    
براساس مطالعات پايه منابع آب كارگروه احياي 
درياچه اروميه، سطح تراز درياچه اروميه تا اوايل 
ديماه سال جاري نس��بت به زمان مشابه در سال 
گذشته ۰/۱۴ متر افزايش را نش��ان مي دهد، بر 
همين اس��اس حجم آب موج��ود در درياچه نيز 
با افزايش ۰/۲۷ ميليارد مترمكعبي رو به رو بوده 
است.  سال ۹۳ سالی بود كه عمليات اجرايي طرح 
ملي نجات درياچه اروميه آغاز ش��د. در آن زمان 
معاون محيط زيس��ت انساني س��ازمان حفاظت 
محيط زيس��ت گفته بود كه براي احياي درياچه 
اروميه از ظرفيت انجمن ها استفاده كرديم، چراكه 
انجمن به معناي استفاده از كل كشور است كه اين 
اقدام براي اولين بار در ستاد احياي درياچه اروميه 

صورت گرفت. 
 مسعود تجريشي ادامه داد: »مطالعات لازم براي 
احياي درياچه اروميه به انجمن هيدروليك واگذار 
شد و اين انجمن بايد پاسخگوي انتظارات باشد. 
تهيه سند و مدل، كار راحتي نيس��ت، اما از اين 

توان و تجربه ها مي توانيم به عن��وان الگو و مدل 
براي كشور بهره ببريم.«

اما حالا و با گذش��ت چهار س��ال از آن روزها و با 
اينكه گزارش ه��ا حكايت از افزاي��ش حجم آب 
درياچه دارند، نماينده م��ردم اروميه در مجلس 
شوراي اسلامي مي گويد: »در برنامه كنوني ستاد 
احيا، جنوب درياچه اروميه بي آب مي ماند و حتي 
اگر ۱۴ ميليارد مترمكعب آب وارد آن شود بازهم 
درياچه به حالت قبل باز نمي گردد.« سيد هادي 
بهادري معتقد است: »بايد ش��وري آب درياچه 
اروميه ۲۵۰ گرم در ليتر باش��د ت��ا آرتميا بتواند 
مجدداً در اين درياچ��ه زندگي كند و براي اينكه 
ش��وري آب درياچه اروميه به ۲۵۰ گرم در ليتر 
برسد بايد حجم آب درياچه اروميه به ۱۴ ميليارد 
مترمكعب افزايش يابد ولي اين در حالي است كه 
در حال حاضر ۲ ميلي��ارد مترمكعب آب در اين 

درياچه وجود دارد.«

   ترازي براي سرگرم كردن مردم
هنوز كارشناس��ان نمي دانند كه ب��ا برنامه هاي 
موجود آي��ا درياچه حداقل در وس��عت كمتري 
مي تواند احيا ش��ود يا ن��ه. البته نماين��ده مردم 
اروميه در مجلس شوراي اسلامي نيز در اين باره 
مي گويد: »حتي اگ��ر ۱۴ ميليارد مترمكعب آب 
به داخل درياچه اروميه وارد شود باز هم نقاطي 
از درياچه اروميه از جمله نق��اط جنوبي درياچه 
اروميه بدون آب باقي مي مان��د و آب به آن نقاط 
نمي رسد.« بهادري كه رئيس سابق دفتر استاني 
ستاد احيا درياچه اروميه در آذربايجان غربي نيز 
بوده، روند احيا درياچه اروميه در شش سال اخير 
را كم و بي��ش ثابت مي داند و اي��ن وضعيت را به 
ادامه بحران تشبيه مي كند و ادامه مي دهد: »اگر 
۱۴ ميليارد مترمكعب آب به داخل درياچه اروميه 
وارد شود مي توان گفت كه اين درياچه احيا شده 
است و درياچه اروميه قابل احيا است و پروژه تونل 

انتقال آب رودخان��ه زاب به اي��ن درياچه داراي 
پيشرفت ۷۰ درصدي است كه يكي از مهم ترين 
پروژه هاي احياي درياچه اروميه به حساب مي آيد 
و انتظار مي رود در اواخر س��ال آينده به افتتاح و 
بهره برداري برس��د.« وي كه رئيس فراكس��يون 
احياي درياچه ها و تالاب ه��اي ايران در مجلس 
شوراي اسلامي است چندي پيش هم با ترسيم 
و انتشار نموداري نش��ان داده بود در شش سال 
گذش��ته حال و روز درياچه اروميه از تراز ۱۲۷۱ 
در س��ال ۹۱ به رقم تراز ۱۲۷۰/۲ در س��ال ۹۷ 
رسيده است كه تغيير چشم گيري در احياي آن 
اتفاق نيفتاده است.  به هرحال، بالا و پايين رفتن 
تراز آب درياچه اروميه را كسي نمي بيند و مردم 
به حرف هاي مسئولان اعتماد و بسنده مي كنند 
و منتظرند تا روزي از راه برس��د ك��ه يكبار ديگر 
درياچه را به مانند س��ال هاي قبل زنده و پرشور 
ببينند.  فرام��وش نكنيم كه درياچ��ه اروميه از 
اواس��ط دهه ۷۰ شروع به خشك ش��دن كرده و 
هرسال با كم شدن ۴۰ سانتي متر از عمق آن اين 
معضل زيس��ت محيطي به بحراني ترين وضعيت 
خود يعني از بين رفتن نزديك ب��ه ۹۵ درصد از 
وسعتش، به نابودي كامل نزديك مي شود. اگر طي 
اين دو دهه اقداماتي صورت گرفت و سمينارها و 
همايش هاي متعددي توسط دولت هاي روي كار 
آمده برگزار شد، اما همه آنها در حد شعار بوده و 
خيلي از حرف ها بر روي كاغذ باقي ماند و الان هم 
رسماً اعلام شده كه با اين تدابير انديشيده شده 
باز هم بخشي از درياچه خش��ك مي ماند.  شايد 
در كنار تمام برنامه هايي كه براي احياي درياچه 
اروميه ارائه مي شود، بازخواست كردن مسئولان 
امر و كساني كه بودجه هاي كلاني را دريافت كرده 
و در نهايت با طرحي شكست خورده ميز و صندلي 
خود را ترك مي كنند هم براي باز كردن راه جهت 

ورود افراد كارآمد و پاسخگو بد نباشد.

جنوبدرياچهاروميهبا۱۴ميلياردمترمكعبآبهماحيانميشود

 هر چند آتش تالاب بين المللي هويزه به موقع خاموش نشد
 اما حالا قرار است با تبديل به منطقه گردشگري براي هميشه دست چنين حوادثي از آن كوتاه شود

هور العظي�م مي تواند ب�ه عنوان 
محل�ي ب�راي زمس�تان گذراني 
گردشگران معرفي شود. چراكه 
زمستان هايی معتدل داشته و اين 
ظرفيت را دارد كه هرگردشگري را 
به سمت خود جذب  كند.  بنابر اين 
رونق صنعت گردشگري و ايجاد 
تفرجگاه هايي براي توريست ها 
مي تواند به عن�وان اولين گام در 

احياي تالاب باشد
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 ایجاد منطقه گردشگري 
مرهمي بر قلب سوخته تالاب هور هویزه

 سرمایه گذاري هزار ميليارد توماني دولت 
در پایاب سد خداآفرین   

استاندار اردبيل از سرمايه گذاري هزار     اردبيل
ميلياردي دولت در حوزه پاياب س�د 

خداآفرين و قشلاق دشت بيله سوار خبرداد. 
اكبر بهنام جو با بيان اينكه ۲۷ هزار هكتار از اراضي پاياب سد خداآفرين 
در شهرستان بيله سوار قرار داشته و دولت سرمايه گذاري بسيار مناسبي 
را در اين منطقه انجام داده است، گفت: در سال جاري نزديك به ۵ هزار 
هكتار از اراضي پاياب س��د خداآفرين در قالب ش��ركت هاي تعاوني به 
مردم واگذار شده كه با مجهز شدن به سيستم هاي آبياري به زير كشت 
محصولات مي روند.  وي اشتغال را از جمله مهم ترين دغدغه هاي دولت 
دانست و يادآور ش��د: با توجه جدي دولت به پاياب خداآفرين و ديگر 
طرح هايي كه از ظرفيت هاي مناس��ب اقتصادي، صنعتي و كشاورزي 
برخوردار هستند اشتغالزايي مورد نظر امكانپذير خواهد شد.  بهنام جو به 
ديگر برنامه هاي مهم اجرايي در شهرستان بيله سوار اشاره كرد و افزود: 
با برنامه ريزي انجام پذيرفته در شهرستان بيله سوار و جعفرآباد دو مورد 
از طرح هاي صناي��ع تبديلي به زودي راه اندازي خواهند ش��د و در اين 
خصوص مقدمات ايجاد صنايع توليدي پوشاك نيز فراهم مي شود.  وي 
اضافه كرد: مشكلاتي از قبيل بهبود جاده ها، آب شرب روستايي، بهداشت 
و درمان و ديگر كمبودهاي مهم استان در سفر رئيس جمهوري به اردبيل 

مطرح خواهد شد تا در اين خصوص اعتبارات مناسبي دريافت شود.

 گسترش صادرات استان مركزي 
به عراق و سوریه   

فراهم سازي بستر گسترش صادرات    مركزي
استان مركزي به كش�ورهاي عراق و 
سوريه در راستاي توسعه اقتصادي استان در دستور كار قرار دارد. 
محمود نعمتي مدي��ركل دفتر هماهنگي امور اقتص��ادي و بين الملل 
استانداري مركزي در حاشيه جلسه هماهنگي و بررسي روند افزايش 
نقش فعالان اقتصادي اس��تان مركزي و اس��تفاده از ظرفيت هاي اين 
استان در بازسازي كشورهاي عراق و سوريه، با عنوان كردن مطلب فوق 
گفت: با توجه به اينكه در كشورهاي عراق و سوريه تقريباً جنگ به اتمام 
رسيده و در اين كشورها شاهد بازس��ازي هستيم، فرصت هاي زيادي 

وجود دارد كه مي توان در بازسازي اين كشورها مشاركت داشت. 
وي افزود: اس��تان مركزي با توج��ه به صنعتي ب��ودن و ظرفيت هاي 
مختل��ف در اين حوزه، مي تواند در زمينه س��اختمان س��ازي، تأمين 
سنگ ساختماني، راهسازي، انتقال نيرو، انتقال نفت و گاز و محصولات 
پتروشيمي، عايق هاي رطوبتي، ساخت نيروگاه، سدسازي و... به اين 
دو كشور كمك كند.  نعمتي بيان كرد: از سوي ديگر كشور عراق يكي 
از مقاصد مه��م صادراتي اس��تان مركزي ب��وده و ۳۰ درصد صادرات 
محصولات اس��تان به كش��ور عراق صورت مي گيرد و با توجه به اين 
شرايط بايستي زمينه هاي همكاري و توسعه بيشتر روابط فراهم شود.  
مديركل دفتر هماهنگي امور اقتصادي و بين الملل استانداري مركزي 
گفت: همچنين استان مركزي در حوزه خدمات درماني نيز مي تواند 
با انتقال بيماران اين كشورها به اس��تان، به اين بيماران خدمات ارائه 
كند كه خود زمينه اي براي ارزآوري اس��ت.  وي تصريح كرد: تشكيل 
اين جلسه در راستاي افزايش مراودات براي مشاركت در بازسازي اين 
كشورها و همچنين توسعه صادرات استان است كه اين مهم قطعاً نقش 

مؤثري در ارتقاي اقتصاد استان مركزي خواهد داشت.

 توسعه سایت پرورش ميگو گميشان
 به 10 هزار هكتار   

مجوزهاي شهرك كشاورزي مرتبط با ميگو    گلستان
در استان گلستان صادر شده و در آينده 
فاز دو س�ايت پرورش ميگو گميش�ان را در اين قالب واگذار مي كنيم. 
استاندار گلستان با عنوان كردن خبر فوق و بيان اينكه به دنبال توسعه 
سرمايه گذاري در بخش ميگو گميشان هستيم، گفت: مجموعاً جمع فاز 
يك و دو سايت پرورش گميشان ۱۰ هزار هكتار خواهد شد و اميد داريم 
توليدات محصولات ميگو ما هر س��ال رشد ۵۰ تا ۱۰۰ درصدي داشته 
باشد.  سيدمناف هاشمي خاطرنش��ان كرد: تنها نقطه اي در كشور كه 
مي توان واردات چوب را انجام دهد، استان گلستان است زيرا نقاط مرزي 
گلستان از جنگل فاصله دارد و آفات منتقل نمي شود. پيگيري ها براي 
توافق براي انتخاب بندر خشك يا بندر دريايي براي واردات چوب ادامه 
دارد.  وي با اشاره به بندر خشك اينچه در منطقه اينچه برون، گفت: دو 
هفته پياپي در اين خصوص با وزير راه و شهرس��ازي جلسه داشتم. هر 
سرمايه گذاري كه مي خواهد در زمينه بندر خشك سرمايه گذاري كند 
يا بايد به ما يا به راه آهن مراجعه كند.  هاش��مي اظه��ار كرد: در پروژه 
پارك پسماند در گام اول عمليات اجرايي جدي صورت گرفت. گام دوم 

مطالعات بود كه صورت گرفت و مناقصه انجام و پيمانكار انتخاب شد. 

تردد 5 هزار تاكسي  البرزي بدون كاتاليست    
رئيس كميسيون محيط زيست شوراي     البرز
ش�هر كرج با بيان اينكه سال گذشته 
امكان تجهيز 5 هزار تاكسي به كاتاليست فراهم شده بود گفت: اما 

با كوتاهي شهرداري اين فرصت از دست رفت. 
حس��ين محمدي با اش��اره به افزايش تعداد روزهاي پاك و س��الم در 
سال جاري به نسبت سال گذشته گفت: مهم ترين دليل در اين موضوع 
ناپايداري هوا و افزايش بارندگي ها در پاييز امسال بوده است.  وي با بيان 
اينكه يكي از منابع مهم آلودگي ه��واي كرج به خودروها و به خصوص 
ناوگان حمل و نقل عمومي مربوط اس��ت افزود: شوراي شهر در متمم 
بودجه سال گذشته يك ميليارد و ۵۰۰ ميليون تومان به نصب كاتاليست 
بر روي تاكسي ها اختصاص داد؛ با اين بودجه امكان تجهيز ۵ هزار تاكسي 
به كاتاليست فراهم شده بود اما با كوتاهي شهرداري اين فرصت از دست 
رفت.  اين مسئول افزود: براي س��ال ۹۷ اين رقم به يك ميليارد تومان 
رسيد اما با توجه به افزايش قيمت  كاتاليست شايد بتوان هزار تاكسي را 

مجهز كرد و بايد ديد آيا شهرداري اين كار را انجام خواهد داد يا خير. 

آغاز توسعه دزفول با 30 پروژه اثرگذار
با همراهي شوراي شهر سند چشم انداز شهر    خوزستان
دزفول بازنگري و پروژه هاي داراي توجيه 
اقتصادي در بخش هاي گردشگري و فرهنگي تعريف و آغاز شده است. 
شهردار دزفول با اعلام اين خبر گفت:كمپ اقامتي بوم گردي در پارك 
علي كله، پل عابر پياده روي رودخانه دز همراه با چرخ فلك و رس��توران 
زيبا روي رودخانه از جمله اين پروژه هاست.  وي ادامه داد: اگر از فضاي 
پل بهره برداري اقتصادي نكنيم درگذر زمان شاهد آسيب هاي جدي به 
اين سازه با ارزش آجري مي شويم. بنابر اين درخواست كرديم منابع مالي 
دولتي جهت مرمت و بهره برداري به شهرداري واگذار شوند.  اين مسئول 
افزود: سال گذشته ميراث به طور غير اصولي آن را ترميم كرده كه استفاده 
از آجرهاي غيربومي و بندكشي غير اصولي در آن جاي تأسف دارد.  وي 
بااشاره به ش��روع كار كميته نما ومنظر جهت تسهيل كارهاي عمراني 
مردم ساكن دربافت كهن گفت: به محض ابلاغ طرح كار اجرايي را شروع 
مي كنيم.  دوايي فر افزود:به زودي كار احداث كارخانه  زباله سوز شمال 
خوزس��تان رابا تكنولوژي مدرن هلندي آغازكرده و زيرسازي واسفالت 
كليه  مناطق كم برخوردار، احداث پارك ها، پياده رو  سازي و ساير خدمات 

به شهروندان نيز به صورت روزانه در حال اجراست.

88498441سرویس  شهرستان

ميترا شهبازي
   گزارش يك

 حراج كاشي هاي تاریخي اصفهان 
در غفلت مسئولان ميراث فرهنگي  

بي توجهي به حف�ظ و نگهداري برخي از ابني�ه تاريخي در بعضي از 
شهر هاي كشور سبب شده تا در سال هاي اخير شاهد تخريب و بعضاً 
فروش قس�متي از آنها در داخل يا خارج كشور باشيم؛ اين درحالي 
است كه وظيفه حفظ و نگهداري آن به سازمان ميراث فرهنگي كشور 
سپرده شد و آنها ملزم به حفظ اين آثار ارزشمند تاريخي و فرهنگي 
هس�تند.  حالا خبرها حكاي�ت از آن دارد كه برخي از كاش�ي هاي 
گران قيمت ابنيه تاريخي در اصفهان در بازار به راحتي فروخته مي شود.  
موضوعي كه موجب شد تا اتحاديه صنايع دستي اصفهان اعلام كند: 
»به فروشگاه هاي صنايع دستي هشدار داده ايم كه كاشي هاي سرقتي 
آثار تاريخي ملي را به هيچ عنوان از فروشندگان خريداري نكنند.«

    
وجود برخي از اماكن تاريخي و فرهنگي در كشور كه با معماري بسيار 
شگفت انگيز و با استفاده از مصالح بي نظير ازجمله كاشي هاي قديمي 
كه به دست استادكاران ساخته شده موجب شده تا اين آثار و قطعات 
به كار رفته در آنها از ارزش بالاي معنوي و مادي برخوردار باش��د؛ اين 
درحالي اس��ت كه بي توجهي به حفظ و نگهداري آنها سبب شده تا در 
آستانه تخريب قرار بگيرند يا به دست سودجويان از اين مكان ها جدا و 
در بازار عتيقه جات به فروش برسند.  در اين ميان اصفهان با دارا بودن 
آثار تاريخي و فرهنگي همواره يكي از باارزش ترين شهرهاي ايران به 
شمار آمده كه گردش��گران داخلي و خارجي بسياري را به سوي خود 
كشانده اس��ت.   با تمام اين مزايا حالا خبرها حكايت از آن دارد كه از 
مدت ها قبل كاشي هاي نصب شده در بناهاي تاريخي اصفهان از دوره 
تيموريان تا دوره قاجاريه به راحتي و آشكارا در فروشگاه هاي دور ميدان 
نقش جهان و بازار بزرگ اصفهان در ويترين به نمايش گذاشته مي شوند 
و به فروش مي رس��ند.  موضوعي كه سبب شده تا دس��ت اندركاران و 
علاقه مندان به ميراث فرهنگي از اين اتفاق به شدت نگران و خواستار 

برخورد با آن شوند. 
   كاشي هاي نفيس ابنيه تاريخي اصفهان در دست سودجويان

چندي قبل بود كه خبرها حكايت از آن داشت كه تعدادي از كاشي هاي 
آثار تاريخي به جا مانده از دوره تيموريان ت��ا دوره قاجاريه به راحتي و 
آشكارا در فروشگاه هاي دور ميدان نقش جهان و بازار بزرگ اصفهان در 

ويترين نمايش داده مي شوند و به فروش مي رسند. 
اين امر سبب شده تا دلس��وزان حفظ آثار تاريخي و باستاني نگران اين 
موضوع مهم شوند؛ موضوعي كه عكس العمل مديران ميراث فرهنگي 
اصفهان را برانگيخت.  مديركل ميراث فرهنگي استان اصفهان درباره 
اين سرقت از بناهاي تاريخي ش��اخص اصفهان مي گويد: »در بناهاي 
تاريخي بايد همكاري از طريق كساني كه در آنجا ذينفع هستند صورت 
گيرد؛ براي مثال اگر در يك مس��جد اتفاق مي افتد اوقاف و نمازگزاران 
محلي همكاري كنند اگرچه اين نيز راهكار قطعي و مناسب براي همه 
مجموعه ها نيس��ت.« فريدون اللهياري مي افزاي��د: »بايد مراقبت ها را 
افزايش دهيم اما اين نكته نيز فراموش نشود كه در مورد ميراث فرهنگي 
بايد فرهنگ س��ازي انجام ش��ود. مردم مهم ترين كس��اني هستند كه 
مي توانند از آثار حفاظت كنند. وقتي در شهري ۲۲ هزار بناي واجد ارزش 
وجود دارد اگر مراقبت نباشد همه به نوعي مورد تهديد قرار مي گيرند.« 
به گفته برخي از مديران فرهنگي اصفهان، با وجود اينكه برخي از بناهاي 
تاريخي و از طريق استقرار نيروهاي حفاظتي و پايش هايي كه از طريق 
مانيتورينگ صورت مي گيرد حفاظت مي شوند اما به طور طبيعي اين 
امكان وجود ندارد كه براي همه بناهاي تاريخي نگهبان وجود داش��ته 
باشد.   رئيس اتحاديه صنايع دس��تي اصفهان با تأييد سرقت و فروش 
كاش��ي هاي ابنيه تاريخي اصفهان در اين خص��وص مي گويد: »طبق 
اطلاعات واصله و مشاهدات عيني به اطلاع مي رساند كاشي هاي نصب 
ش��ده در بناهاي تاريخي اصفه��ان از دوره تيموريان ت��ا دوره قاجاريه 
به راحتي و آشكارا در فروشگاه هاي دور ميدان نقش جهان و بازار بزرگ 
اصفهان در ويترين نمايش داده مي ش��وند و به فروش مي رس��ند. اين 
موضوع جدا از اين نكته كه سرقتي آشكار از اماكن عمومي متعلق به تمام 
نسل هاي حال و آينده است، موجب دو خسارت جبران ناپذير مي شود؛ 
اول زيبايي اين بناها خدشه دار مي شود، ديگر و مهم تر آنكه با خارج شدن 
اين آثار امكان ترميم و بازس��ازي علمي و صحيح اين بناها غيرممكن 
مي شود، لذا از اعضاي محترم درخواست مي شود با پيگرد قانوني و اخطار 
و اعلام ممنوعيت فروش اين آثار تاريخي به افراد متخلف گامي مؤثر در 
حفظ اين ميراث ملي برداريد.« عباس شيردل مي افزايد: »به همين دليل 
به فروشگاه هاي صنايع دستي هشدار داده ايم كه كاشي هاي سرقتي آثار 

تاريخي ملي را به هيچ عنوان از فروشندگان خريداري نكنند.«

محمدرضا سوري


